

Nietzsche-Haus

UND NIETZSCHE-DOKUMENTATIONSZENTRUM

STADTMUSEUM NAUMBURG

www.MuseumNaumburg.de



Nietzsche-Haus
Weingarten 18
06618 Naumburg
Tel.: 03445-201638



Franziska und Friedrich Nietzsche

Verwaltung
Tel.: 03445-703503
Fax: 03445-6990235

Tourist-Information
Markt 6
06618 Naumburg
Tel.: 03445-273125

Post@MuseumNaumburg.de | Tourismus@Naumburg.de

Few authors have influenced 20th-century philosophy like Friedrich Nietzsche (1844-1900), who had spent most of his childhood and youth in Naumburg. His mother, Franziska, had moved here with her children Friedrich and Elisabeth in 1850, only one year after her husband had died.

In 1858 the Nietzsches moved into Weingarten 18. His mother's house remained the center of Friedrich Nietzsche's life not only when he went to the nearby boarding school, Schulpforte (having won a scholarship), but also for the time of his studies in Bonn and Leipzig and even when he spent most of his adulthood in such faraway places as in Switzerland, France and Italy.

After 1890, when Nietzsche had gone into a kind of walking coma, his mother took him out of the asylum in Jena and nursed him devotedly at her home for the remaining seven years of her life. In 1897 Elisabeth transferred her deranged brother to Weimar, where he died in 1900.

The Nietzsche-Haus' permanent exhibition documents the life of the philosopher, enhanced by special exhibitions.



NAUMBURG
DOMSTADT AN DER SAALE

Nietzsche-Haus

UND NIETZSCHE-DOKUMENTATIONSZENTRUM

STADTMUSEUM NAUMBURG

www.MuseumNaumburg.de

Öffnungszeiten:
Di-Fr 14 – 17 Uhr
Sa/So 10 – 17 Uhr

Eintritt:
€ 3,00
Personen unter 18 Jahren
und Schüler frei

Opening Hours
tue-fri 14h – 17h
sat/sun 10h – 17h

Admission:
€ 3.00
free for persons up to
18 years and pupils



Friedrich Nietzsche (1844-1900), der das Denken des 20. Jahrhunderts geprägt hat wie kein anderer Schriftsteller oder Philosoph, verbrachte den Großteil seiner Kindheit und Jugend in Naumburg. Seine Mutter war mit den Kindern Friedrich und Elisabeth im Jahr 1850 hierher gezogen, nachdem ihr Ehemann, der Röckener Pastor Karl Ludwig Nietzsche, im Jahr zuvor gestorben war.

In Naumburg besuchte Friedrich Nietzsche die Elementarschule und das Domgymnasium. Und auch nachdem er 1858 die Freistelle im nahegelegenen Internat Schulpforte erhalten hatte, blieb das Naumburger Mutterhaus sein Lebensmittelpunkt.

1858 zog die Familie in das Haus im Weingarten 18, wo Franziska Nietzsche bis zu ihrem Tode im Jahr 1897 lebte. Nach 1890 pflegte sie hier ihren kranken Sohn aufopferungsvoll. Eine Dauerausstellung dokumentiert ausführlich Leben und Werk des Philosophen. Sonderausstellungen zu literarischen, künstlerischen und anderen kulturgeschichtlichen Themen runden das Angebot des Hauses ab.



NAUMBURG

DOMSTADT AN DER SAALE